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Město známé i neznámé
 Patálie s městským znakem

Znak, značka, logo, emblém mají být 
známkou solidnosti, důvěryhodnosti, 
kvality, jako symboly originální a neza-
měnitelné mají reprezentovat svého pů-
vodce. Zkrátka mají svou váhu a moc.
Zvláštní kategorii znaků představují 
znaky měst. Dobře obeznámenému po-
zorovateli neunikne, že je často v mno-
hém z  nich zakódována ve zkratce celá 
historie obce od jejích počátků až po 
nedávnou minulost jako v případě na-
šeho města.

Německý Brod zpočátku užíval erb za-
kladatele města Smila z Lichtenburka, 
dvě černé zkřížené ostrve ve zlatém 
poli, jak dokládají obrazy pečetí na lis-
tinách. Časem rostla hospodářská síla 
města a s tím i sebevědomí měšťanů, až 
se domohli od jedné z dalších vrchností 
polepšení svého znaku. František hrabě 
z Thurnu udělil městu v roce 1566 nové 
znakové privilegium. Obraz dvou červe-
ných okrouhlých věží, mezi nimi hradba 
s otevřenou branou a nad ní tradiční 
lichtenburský znak dvou zkřížených čer-
ných ostrví ve zlatém poli se od té doby 
stal v podstatě základem dalších změn 
městského znaku v budoucnosti.

Brodští měšťané se nechtěli smířit se 
svým postavením poddaných vrchnosti, 
byť požívali již mnohých dalších privilegií 
a jejich poměr k majiteli lipnického pan-
ství byl velmi uvolněný. Dosáhnout sta-
tutu královského města se jim podařilo 
v roce 1637. Povýšení Německého Bro-
du do stavu královských měst, kterého 
se jim dostalo od císaře Ferdinanda III., 
se odrazilo i v novém městském zna-
ku. Do dosavadního obrazu přibyl nad 
hradbu habsburský znak s iniciálou F. III, 
nesený z každé strany stříbrným lvem 
a nad ním vznášející se císařskou koru-
nou. Tento znak je dosud možné spatřit 
nad levým portálem Staré radnice.
Podoba městského znaku z roku 1637 
kupodivu přečkala vznik Českosloven-
ska a oficiálně vydržela ještě několik let 
po druhé světové válce. Městská rada 
se sice již na počátku dvacátých let sna-
žila reagovat na změněné státoprávní 
poměry i návrhem na úpravu znaku, ale 
zdá se, že nenalezla podporu u mimo-
brodských historiků stejně jako později 
ve třicátých letech se snahou o změnu 
názvu města.

Čas na úpravu městského znaku koneč-
ně nazrál záhy po osvobození s novým 
názvem města. Všichni se domnívali, že 
podobně, jak došlo již 5. května 1945 
k revolučnímu přejmenování Němec-
kého Brodu na Havlíčkův Brod, budou 
stejně hladce reflektovány historické 
události také v novém městském znaku. 
Ovšem i s úředním schválením nového 
názvu města si ministerstvo vnitra dalo 
načas a potvrzení se protáhlo do podzi-
mu 1945. Ale ouha, v případě nového 
městského erbu se kolotoč jednání, 
návrhů a připomínek dotočil až o čtyři 
roky později.

Městská rada se usnesla, že nový znak 
města bude vycházet z Thurnova privi-
legia z roku 1566, bude v něm modifi-
kována připomínka na povýšení Brodu 
mezi královská města v roce 1637 bez 
habsburských atributů, o jejichž odstra-
nění usilovala již po vzniku ČSR, a vhod-
ným způsobem se zobrazí nový název 
města přjatý v roce 1945.
V prvním návrhu, který vypracoval 
Pavel Sochr, dva stříbrní lvi nesli místo 
habsburského znaku erb zakladatele 
města (dvě černé zkřížené ostrve ve 
zlatém štítku) a nad nimi byla císařská 
koruna nahrazena iniciálami KHB (viz 
obr. 1). 
Změny to byly minimální, zachovávají-
cí kontinuitu vývoje podoby znaku, leč 
odborníci v pražských archivech, kteří 
se k návrhu vyslovili, s ním po heral-
dické stránce nebyli spokojeni a Vác-
lav Hlavsa, archivář z archivu hlavního 
města Prahy, přišel s následující varian-
tou. Nad hradbu umístil svisle půlený 
štít, v němž byla v jedné polovině figura 
zkřížených ostrví a ve druhé stříbrná 
písmena HB v červeném poli, českého 
lva vložil do otevřené brány (viz obr. 2). 
Po podrobnějším zkoumání výtvarné-
ho výrazu však ani tento návrh nedošel 
milosti u odborníků. Výsledkem jedná-
ní mezi městem a pražskými archiváři 
coby heraldickými posuzovateli se stalo 
doporučení, aby český lev byl umístěn 
nad cimbuří hradby a v tlapách nesl 
iniciály HB, lichtenburský znak se měl 
přesunout nad bránu. 

Městské zastupitelstvo na jaře 1946 
na schválení nového znaku pochopitel-
ně tlačilo, neboť se blížilo vyvrcholení 
Havlíčkových oslav, Stará radnice měla 
již obnovenou fasádu a čekala jenom 
na umístění nového městského znaku. 
Město tak pro oslavy zvolilo poslední 
variantu, kterou používalo i nadále. 
Celá záležitost se ovšem protáhla bez 
vyřízení do roku 1947. Po poradě s jiný-

mi odborníky však ministerstvo vnitra 
ani tento návrh neschválilo a doporu-
čilo, aby stříbrný lev nenesl iniciály HB 
a lichtenburský znak se vrátil na hra-
dební zeď. 

Zastupitelé města se zřejmě nemínili 
vzdát ve znaku upomínky na přejme-
nování Brodu, a tak přišli s vlastním 
návrhem, možná trochu zoufalým, ale 
není divu, jednání se neúměrně táhla. 
Výrazem nového názvu města měla být 
lví tlapa s iniciálou H vložená do otevře-
né městské brány a lichtenburský erb 
se vrátil nad hradbu podle privilegia 
z roku 1566. Jak se dalo předpokládat, 
návrh se v létě 1948 opět vrátil městu 
zamítnutý. V obsáhlém rozboru Zdeňka 
Kristena se zároveň objevilo doporuče-
ní, jak by nový znak mohl vypadat. Nad 
hradbou by měl být umístěn přesně 
vyvedený znak země České (stříbrný lev 
ve skoku v červeném poli), odkazující 
na povýšení města mezi města králov-
ská a nový název města měly připomí-
nat zlaté iniciály HB položené na druhý 
a čtvrtý klenák nad bránu. V podstatě 
v tomto pojetí schválil v září 1948 brod-
ský MNV návrh na nový městský znak, 
který již ministerstvo vnitra akceptova-
lo. Přesto trvalo ještě rok, než minis-
terstvo vydalo 10. srpna 1949 oficiální 
schválení nového městského znaku 
Havlíčkova Brodu s jeho popisem vyob-
razením a z něho vycházející městské 
vlajky. V této podobě jsou oba městské 
symboly užívány dodnes. 

 Miloš Tajovský

Třetí neúspěšný návrh na změnu 
městského znaku z roku 1946. Město 
jej přesto používalo jako prozatímní 
variantu. Můžeme se s ním setkat 
v hlavičce tiskopisů v letech  
1946–1948. Město jej užívalo i během 
Havlíčkových oslav v roce 1946.

První návrh na nový městský znak, 
vypracovaný Pavlem Sochrem 
v roce 1945.

Druhý návrh na nový městský znak 
od Václava Hlavsy z roku 1946.

Ani čtvrtý pokus o změnu městské-
ho znaku z roku 1947 nebyl úspěšný.

Po připomínkách Zdeňka Kristena 
byla schválena až další varianta 
v roce 1948 a v následujícím
roce byl městu udělen oficiálně nový 
znak a vlajka. 
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Práce na výstavbě parkoviště Na Nebi 
pokračují podle harmonogramu, město 

bude stání pronajímat
Od října roste v lokalitě Na Nebi nové parko-
viště pro 53 automobilů. V jeho těsné blízkosti 
v ulici Reynkova vznikne dalších 7 podélných 
parkovacích stání. Dodavatelská firma nyní 
pracuje na betonáži opěrných zdí a konstrukci 
komunikace. Místa pro stání automobilů bu-
dou vydlážděna žulovými kostkami, pojízdné 
plochy pokryje asfaltobeton. Plochu doplní ve-
řejné osvětlení a zeleň v podobě trávy a nově 
vysázených stromů. Bezpečnost zaparkovaných 
aut bude zajišťovat závora a kamerový systém. 
Práce by měly být hotové do září, celkové ná-
klady na výstavbu se budou pohybovat okolo 
31 mil. Kč. V současné době město nabízí par-
kovací místa k pronájmu.

V Havlíčkově Brodě zlevní od července 
teplo o více než čtvrtinu

Vzhledem k současné situaci na trhu s ener-
giemi a po vyhodnocení letošní topné sezony 
přistoupila společnost Teplo HB s.r.o. ke snížení 
ceny za dodávané teplo. Díky klesajícím cenám 
plynu na spotových trzích, ale i nižší spotřebě 
v zimním období, dojde ke zlevnění o 411 Kč za 
gigajoule (dále GJ). 
„Za GJ tepla budeme odběratelům účtovat od 
1. července 1 138 Kč. V prvním pololetí tohoto 
roku byla cena za teplo 1 549 Kč za GJ. Nové 
ceny budou zohledněny v zálohách na příští 
měsíce. Vzhledem k nižší spotřebě tepla budou 
nové měsíční zálohy pro druhé pololetí zhruba 
na polovině částky záloh, které hradili odběra-
telé v prvním pololetí,“ upřesnil jednatel spo-
lečnosti Teplo s.r.o. Miroslav Sommer.
Spotřeba tepla v domácnostech klesla od loň-
ského září v průměru o 15 až 20 % oproti stej-
ným měsícům v předchozích letech, přestože 
podzimní měsíce byly studenější. 
„Chtěl bych všem našim odběratelům tepla 
poděkovat za spolupráci při překonávání obtíží 
vyvolaných extrémním nárůstem cen na ko-
moditních burzách. Bez výjimky všichni řádně 

plnili své finanční povinnosti a hradili zálohy 
dle platebních kalendářů. Díky pochopení situ-
ace a vzornému placení záloh se nám podařilo 
situaci stabilizovat a mohli jsme přistoupit ke 
snížení ceny tepla,“ dodal na závěr Miroslav 
Sommer.

Částí opravené ulice Chotěbořské  
už projedou řidiči

Začátkem června došlo ke zprovoznění části 
opravené ulice Chotěbořská, a to v úseku od 
kruhového objezdu na ulici Pražská po parko-
viště u letního koupaliště. Dodavatelské fir-
mě zbývá dodělat nejnáročnější část opravy, 
kterou je obnova mostu přes Cihlářský potok 
v dolní části ulice. Stávající konstrukci nahra-
dí nový železobetonový rámový most o délce 
necelých 11 m. Práce, které si vyžádají celko-
vé náklady ve výši 25 mil. Kč, by měly skončit 
zhruba v polovině srpna, stejně jako všechna 
dopravní omezení.

Město Havlíčkův Brod bylo oceněno 
titulem Obec přátelská rodině

Havlíčkův Brod byl oceněn titulem Obec přá-
telská rodině a seniorům 2023. Organizátoři 
soutěže, mezi kterými jsou především Minis-
terstvo práce a sociálních věcí a Stálá komise 
pro rodinu a rovné příležitosti Poslanecké sně-
movny Parlamentu ČR ve spolupráci s Asocia-
cí center pro rodinu a Sítí mateřských center, 
podpořili město Havlíčkův Brod v kategorii 
měst s počtem obyvatel mezi 10 tisíci a 50 ti-
síci obyvatel. Zároveň radnice získala odměnu 
ve výši 565 tis. Kč. Soutěž si klade za cíl nejen 
vzbudit v obcích a městech povědomí o proro-
dinné a seniorské problematice v celé její šíři, 
ale také podpořit zájem o potřeby místních ro-
din a realizované aktivity dále rozvíjet.

Lůžkový hospic bude provozovat  
Spolek Mezi Stromy

Lůžkový hospic v Havlíčkově Brodě bude pro-
vozovat Spolek Mezi stromy, z.s. Rozhodla 
o tom v dubnu Rada Kraje Vysočina. Na záměr 
o výpůjčce k poskytování zdravotních služeb 
lůžkové paliativní péče přišla ve stanovené 
lhůtě jediná nabídka, kterou podal právě tento 
spolek. 
„Do začátku července by dodavatelská firma 
měla dokončit hrubou stavbu a následně za-
čne pracovat na vnitřních instalacích. Stavba 
pokračuje podle harmonogramu. Od Minister-
stva zdravotnictví jsme už obdrželi rozhodnutí 
o poskytnutí dotace na stavbu hospice ve výši 
47 121 788 Kč,“ upřesnila tisková mluvčí Kraje 
Vysočina Eva Neuwirthová. 
Stavba lůžkového hospice byla zahájena loni 
koncem října. Práce na objektu za 76 mil. Kč 
bez DPH budou trvat zhruba 16 měsíců. Bu-
dova nabídne kapacitu 18 lůžek pro dospělé 
klienty a dva pokoje pro děti. Zázemí zde na-
jdou i rodinní příslušníci. Hospic bude sloužit 
pro péči o těžce nebo nevyléčitelně nemocné 
v terminálním stádiu. Speciální zařízení tohoto 
typu na Vysočině prozatím nikdo neprovozuje, 
paliativní službu však nabízí v různém rozsahu 
v rámci provozu všechny krajské nemocnice. 
Investorem stavby lůžkového hospice je Kraj Vy-
sočina, pozemek poskytlo město Havlíčkův Brod. 
 Foto: https://hospicmezistromy.cz/

Rada kraje navštívila Havlíčkův Brod
Havlíčkobrodští radní se po roce znovu sešli se 
členy Rady Kraje Vysočina v čele s hejtmanem 
Vítězslavem Schrekem. V rámci konstruktivní 
debaty došlo především na společná témata, 
jakými jsou např. investice do dopravní infra-
struktury, činnost Krajské knihovny Vysočiny 
či právě probíhající stavba lůžkového hospice. 
Radní kraje hovořili i o připravovaných zámě-
rech v našem městě, jako např. o plánovaném 
projektu vestavby na Střední průmyslové ško-
le stavební, kde by se měla od školního roku 
2025/26 rozšířit nabídka oborů.

 Stránku připravila Alena Doležalová
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V některých lokalitách města najdete květnaté louky
Na území Havlíčkova Brodu byly vybrány zelené plochy vhodné k pře-
měně na druhově pestřejší travní porosty (část byla realizována v rám-
ci grantu „Květnaté louky“, jiné střediskem veřejné zeleně TSHB). 
Týká se to například pozemků v lokalitě Výšina (mezi objektem garáží 
a městským obchvatem nebo v okolí zastávky MHD Penny Market), 
dále v blízkosti pumptracku u Sv. Jána či u vrátnice sběrného dvora. Na 
těchto místech jsou vysety pestřejší travní směsi nebo byl proveden 
dosev planě rostoucích kvetoucích bylin do stávajícího porostu. 
Nyní potřebuje příroda trochu času, aby došlo k rozvoji stanovišť s na-
bídkou potravy a úkrytu pro rozličné druhy hmyzu i pro potěchu lid-
ského oka. I v případě již funkční „louky“ probíhá kosení v odlišném 
režimu než u ostatních městských trávníků. Porosty se sečou méně 
často, aby mohly všechny druhy nejen vykvést, ale také, aby semena 
dozrála a byla připravena pro růst v další sezoně. I takto může vypadat 
udržitelnost... Děkujeme občanům za pochopení. 
 Připravil odbor životního prostředí

Další dva lunetové obrazy projdou rukama restaurátorů 
V letošním roce zadala radnice zrestaurování dalších dvou lunetových 
obrazů z bývalého augustiniánského kláštera v ulici Štáflova. Jde o díla 
s názvem Odpočinek na útěku do Egypta a Klanění tří králů. Obrazy 
budou v restaurátorské dílně zhruba od července do října. Celkové 
náklady na obnovení dvou uměleckých děl činí 184 tis. Kč, polovinu 
nákladů pokryje dotace z Kraje Vysočina. V průběhu minulých let bylo 
zrestaurováno 41 z celkového počtu 45 obrazů. 
Barokní lunetové obrazy (ve tvaru půlkruhových výsečí) od Jakuba 
Pischela, které vznikly mezi lety 1746–1754, jsou vzácnou kulturní pa-
mátkou, připomínající dobu největší slávy augustiniánského kláštera 
v Havlíčkově Brodě. Soubor obrazů, jehož vlastníkem je město Havlíč-
kův Brod, sestávají ze  45 ks monumentálních olejomaleb na půlkru-
hových napínacích rámech o výšce cca 140 cm a rozměrech základny 
cca 320 cm (rozměry jednotlivých obrazů se liší). Soubor biblických 

výjevů je důležitým dokladem nejen bohatství augustiniánského řádu, 
ale i dobového vkusu, uměleckého cítění a především aktivní podpory 
výtvarného umění, které bylo součástí praktického i duchovního živo-
ta barokního osvíceného člověka. Nemalý význam má vysoká umělec-
ká hodnota celého souboru obrazů, včetně dobových uměleckořeme-
slných technik a materiálů.
Stav obrazů v době jejich nálezu byl značně narušený a neumožňoval 
jejich prezentaci. Všechna díla vyžadovala odbornou obnovu (restau-
rování), jejíž součástí byla výměna napínacích rámů. Ozdobné rámy 
byly ponechány v původním stavu. Během několika let restaurování 
se na obnově finančně podílelo Ministerstvo kultury ČR, Kraj Vysočina 
a město Havlíčkův Brod. V současné době zbývá zrestaurovat poslední 
dva obrazy z celého souboru.
Soubor je tvořen cyklem Ze života svaté Rodiny (23 ks obrazů) a Augus-
tiniánským cyklem (21 ks obrazů). Posledním obrazem je Nejsvětější 
Trojice, která zdobí prostory sálu Staré radnice na Havlíčkově náměstí. 
Větší část obrazů je umístěna na svých původních místech v prosto-
rách chodeb a zasedacích místnostech Úřadu pro zastupování státu ve 
věcech majetkových v Havlíčkově Brodě (bývalý augustiniánský kláš-
ter), jehož součástí je kostel svaté Rodiny. 
Prohlídka výtvarných děl, které se nacházejí na chodbách úřadu, je 
volná a možná kdykoliv během otvírací doby. 

Koupaliště se otevřelo veřejnosti, nabízí atrakce  
pro malé i velké

Letní koupaliště je otevřené každý den od 9.00 do 19.00 hod. (v závis-
losti na počasí). V areálu můžete využít dva bazény. První je určen pro 
kondiční plavání, druhý nabízí atrakce v podobě divoké řeky, masážní-
ho hříbku, skluzavky či dětského brouzdaliště. 
Velkým lákadlem jsou barevné nafukovací trampolíny o půdorysu 
11,5 × 9 m a menší 6,6 × 6,5 m poblíž dětského hřiště. Občerstvení 
naleznete u stánku mezi bazény nebo v restauraci za pokladnou. Cyk-
listé mohou dát svá kola do stojanů u pokladny, vozidlo lze zaparkovat 
na hlavním parkovišti a na dvou dočasných parkovištích na přilehlém 
pozemku. 
Areál doplňuje hřiště pro plážový volejbal, tenisový a volejbalový kurt, 
stůl na stolní tenis. Míče a pálky je možno zapůjčit na pokladně. Plá-
žové hřiště a kurty je možné využít pouze v době, kdy je otevřen areál 
koupaliště. V provozní budově jsou k dispozici návštěvníkům také šat-
ny, sprchy a toalety. Za celodenní vstup na koupaliště zaplatíte 95 Kč, 
děti do 15 let 65 Kč, využít můžete také zvýhodněné rodinné vstupné. 
Při zaplacení je možné použít čip do krytého bazénu, který bude pro 
veřejnost o prázdninách uzavřený. 

 Stránku připravila Alena Doležalová

Pozvánka na veřejnou besedu
Jménem města Havlíčkův Brod vás zveme na veřejnou besedu, 

jejíž hlavním tématem bude osud autobusové zastávky MHD 
Na Výšině. Debata s veřejností se uskuteční v pondělí  

31. července od 15.00 hod. ve velké zasedací místnosti  
Městského úřadu na Havlíčkově náměstí.
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Kraj připravuje půdní vestavbu  
na havlíčkobrodské stavebce,  

vzniknout by měly učebny pro nový obor
Ve fázi tvorby projektové dokumentace pro 
provedení stavby je v současné době pro-
jekt přístavby a vestavby Střední průmyslové 
školy stavební v Havlíčkově Brodě. Vzniknout 
by měly zejména odborné učebny výpočetní 
techniky, které škola využije při výuce nového 
oboru Informační technologie. Ten by měl být 
součástí nabídky vzdělávání od školního roku 
2025/2026.
Projekt počítá s úpravou 4. nadzemního pa-
tra – půdy, kde budou vybudovány nové vel-
kokapacitní multimediální učebny výpočetní 
techniky. Vzniklý prostor bude variabilní, kdy 
pomocí posuvných příček bude možné vy-
tvořit až čtyři samostatné výukové prostory 
o maximální kapacitě 74 míst. Škola využije 
nové místnosti také pro výuku polytechnic-
kých oborů, přírodních věd a pro výuku jazy-
ků. Součástí projektu je i zajištění technického 
zázemí v podobě serveroven, strojovny nebo 
vzduchotechniky. Odhadované náklady sta-
vební akce činí 91,6 mil. Kč, na úhradu částky 
ve výši 42,5 mil. Kč podal Kraj Vysočina žádost 
o dotaci z Integrovaného regionálního ope-
račního programu.

Kraj Vysočina požádal o peníze na nové 
kolo kotlíkových dotací pro nízkopříjmové 

domácnosti
Na svém posledním květnovém jednání roz-
hodla Rada Kraje Vysočina o předložení projek-
tové žádosti do 45. výzvy v rámci Operačního 
programu Životní prostředí 2021–2027. Cílem 
této žádosti je zajištění finančních prostředků 
pro vyhlášení dalšího kola kotlíkových dotací 
pro nízkopříjmové domácnosti. Celkem může 
Kraj Vysočina v rámci tohoto programu získat 
finanční prostředky ve výši 111 454 000 Kč, kte-
ré by měly pokrýt výměnu více než 575 starých 
kotlů na tuhá paliva s ručním přikládáním za 
nové, ekologické zdroje tepla.
Stejně jako v předchozím kole kotlíkových do-
tací bude podpora zaměřena na domácnosti 
s nižšími příjmy. Žádat mohou majitelé rodin-
ných domů a bytových jednotek v bytových do-
mech a dále také majitelé trvale obývaných sta-
veb pro rodinnou rekreaci, které jsou vytápěny 
kotlem na tuhá paliva s ručním přikládáním, 
který nesplňuje minimálně 3. emisní třídu.

Na základě rozhodnutí Ministerstva životního 
prostředí budou nově za nízkopříjmové po-
važovány pouze domácnosti, v nichž všichni 
členové pobírají ke dni podání žádosti o pod-
poru starobní důchod nebo invalidní důchod 
3. stupně a dále domácnosti, ve kterých žada-
tel (nebo některý ze členů jeho domácnosti) 
v období od 1. 1. 2022 do doby podání žádosti 
o podporu pobíral příspěvek na bydlení.
Podpora fyzickým osobám z nízkopříjmových 
domácností bude poskytována formou dota-
ce ve výši 95 % ze způsobilých výdajů projek-
tu, a to s následujícími limity:

V případě schválení žádosti kraje ze strany Mi-
nisterstva životního prostředí bude následo-
vat vyhlášení výzvy k podávání žádostí o dota-
ce pro obyvatele Kraje Vysočina.

Zahájení příjmu žádostí se předpokládá v prů-
běhu letošního podzimu. Stejně jako v před-
chozím kole bude příjem žádostí probíhat 
pouze elektronicky prostřednictvím webové 
aplikace na stránkách Kraje Vysočina.
Pro další informace volejte infolinku ke kot-
líkovým dotacím 564 602 888, nebo využijte 
mailovou adresu kotliky@kr-vysocina.cz.

SONS děkuje a informuje
Oblastní odbočka Sjednocené organizace 
nevidomých a slabozrakých Havlíčkův Brod 
děkuje všem dárcům, kteří přispěli do kasi-
ček černých plyšových pejsků. Jde o jednu 
z forem celostátní sbírky Bílá pastelka ve pro-
spěch zrakově postižených. Díky patří také zá-
stupcům a majitelům pracovišť, kde jsou naši 
psi umístěni – Albert Hypermarket, plavecký 
bazén, Krajská knihovna Vysočiny, Optika Bě-
hounkovi, Šipka, Pramen a Hobby ZOO.
Pracovníci ústředí SONS za asistence paní 
Jonákové z Městského úřadu v Havlíčkově 
Brodě dne 30. května rozpečetili pokladničky 
a nastřádané peníze spočítali. Celková částka 
činila více než 33 tis. Kč. Veškeré darované 
finanční prostředky budou použity v souladu 
s účelem sbírky – na výcvik vodicích psů, poří-
zení kompenzačních pomůcek, výuku nevido-
mých a aktivity v jejich prospěch.
V říjnu budeme opět pořádat výstavu kom-
penzačních pomůcek pro zrakově a tělesně 
postižené, na kterou si vás s předstihem do-
volujeme pozvat. O termínu konání a nabíd-
ce budeme včas informovat. Pro podrobnější 
informace nás můžete kdykoliv kontaktovat 
na uvedeném telefonním čísle a adrese. Ještě 
jednou děkujeme za podporu a přízeň. 
 Marie Heilandová
 Předsedkyně Oblastní odbočky SONS 
 Havlíčkův Brod 
 tel. 778 702 411,
 havlickuvbrod-odbocka@sons.cz

MĚSTO HAVLÍČKŮV BROD  
NABÍZÍ K PRODEJI

10 stavebních pozemků 
určených pro výstavbu samostatných  
rodinných domů v místní části Suchá.

Minimální kupní cena je stanovena ve výši 
2 200 Kč/m2 vč. DPH.

Prodej pozemků proběhne dne  
30. srpna 2023 v 15.00 hodin  

ve velké zasedací místnosti Městského úřa-
du, Havlíčkovo náměstí 57, Havlíčkův Brod.

Bližší informace na www.muhb.cz,  
tel. 569 497 180 či ipetrlikova@muhb.cz.

Typ zdroje Max. dotace

Kotel na biomasu s ruční 
dodávkou paliva, včetně 
akumulační nádrže

130 000 Kč

Kotel na biomasu se 
samočinnou dodávkou 
paliva

130 000 Kč

Tepelné čerpadlo 180 000 Kč

Ve zkratce
Havlíčkobrodské listy na webu

Chcete si přečíst Havlíčkobrodské listy na 
webu dříve, než je dostanete do schránky? 
Potřebujete vyhledat informace ze starších 

vydání? Stáhněte si náš měsíčník na  
www.muhb.cz pod odkazem Vedení města 

– Havlíčkobrodské listy.
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Střední zdravotnickou školu  
a Vyšší odbornou školu zdravotnickou  

povede nová ředitelka
Rada Kraje Vysočina jmenovala novou ředitelku na 
Střední zdravotnické škole a Vyšší odborné škole 
zdravotnické Havlíčkův Brod. Stala se jí kmenová za-
městnankyně školy Radka Bouchalová, která od 1. 8. 
nahradí ve funkci dosavadní dlouholetou ředitelku 
Naděždu Vrbatovou.

Děti si na letošní Pohádkové cestě mohly 
i zazpívat a zatančit s piráty 

Mateřské centrum Zvoneček pod záštitou Oblastní 
charity Havlíčkův Brod pořádalo ke Dni dětí již tradiční 
Pohádkovou cestu. Letošního 21. ročníku se zúčastnilo 
více než 300 dětí. Novinkou byl doprovodný animační 
program s hudbou a tancem. 
Pro účastníky akce bylo připraveno 10 soutěžních sta-
novišť v parku Budoucnost, kde čekalo na děti celkem 
20 dobrovolníků převlečených za tradiční i moderní po-
hádkové bytosti. Z výsledků ankety vyplynulo, že největ-
ší úspěch sklidili Elsa a Anna, Harry Potter s Hermionou 
a Mach se Šebestovou. Co se týká úkolů, tak malé účast-
níky zaujalo nejvíce lovení rybiček u Vodníka a hledání 
zvířátek v gelových perličkách, které si vyzkoušeli u Žáků 
3.B Macha a Šebestové. Po splnění všech úkolů dosta-
li malí závodníci v cíli zaslouženou odměnu – diplom, 
smetanového Pribináčka, časopis s hračkou, plyšovou 
hračku apod. 
Na pódiu vedle stánků v průběhu akce probíhal animač-
ní program s písničkami a tancem. Děti si také mohly 
nechat namalovat obličej nebo se zastavit u pirátů, kteří 
zájemcům pletli copánky, tetovali nebo nabízeli doplňo-
vačky a bludiště k vyplnění. Organizátoři vyslyšeli i přání 
návštěvníků z minulých let a zařídili na akci hudební do-
provod. Příjemnou rodinnou atmosféru tak z reproduk-
torů doplňovaly oblíbené dětské hity. 
 Monika Kadlecová
 Oblastní charita Havlíčkův Brod

Folklór roztančil náměstí
V sobotu 10. června to na Havlíčkově náměstí žilo folk-
lórem. Probíhal totiž již 3. ročník Malého folklórního fes-
tivalu, který za přispění města Havlíčkův Brod pořádal 
místní folklórní soubor Kalamajka. Hrálo se, zpívalo, ale 
hlavně tancovalo – a bylo se na co dívat! Malí, velcí, i ta 
nejmenší drobotina bavili celé odpoledne i večer téměř 
zaplněné náměstí.

Festival slavnostně zahájil starosta města Zbyněk Stejs-
kal spolu s bývalým starostou Janem Teclem. Popřáli 
zdar celé akci a ono se skutečně podařilo. Počasí, které 
nebezpečně hrozilo bouřkou, dalo si říct.
K zakousnutí bylo také něco. Členky souboru napekly 
buchty, koláče a jiné dobroty. Kromě toho byly zajištěny 
i stánky s občerstvením – pivo, limonáda a dobré víno 
z rodinného vinařství Janásovi z Blatničky.
Kdo se chtěl podívat na město z výšky, mohl si vyšláp-
nout po schodech věže kostela, protože Libor Honzárek 
po dohodě s pořadateli věž otevřel.
Program festivalu zahájila místní Kalamajka se všemi 
sekcemi, od těch nejmenších až po dospěláky. No a pak 
už se střídaly jednotlivé folklórní soubory z Hlinska, 
Okříšek, Světlé nad Sázavou, Velké Bíteše a Žďáru nad 
Sázavou. Zpěvy a tance o ševcích, tkalcích a jiné bavily 
přítomné. Bylo to pěkné odpoledne zakončené všeo-
becnou veselicí. Večer hrály kapely na pódiu a pod pó-
diem se tancovalo.
Chtěla bych poděkovat všem, kteří se na této povedené 
akci podíleli, a zároveň se těším za rok 15. června 2024 
na shledanou na 4. folklórním festivalu.
 Za příznivce folklóru a fanoušky Kalamajky
 Eva Vyoralová

Ilona Loužecká převzala záslužnou  
medaili Kraje Vysočina 

Hejtman Kraje Vysočina Vítězslav Schrek udělil 25. květ-
na celkem 23 záslužných medailí Kraje Vysočina zástup-
cům složek Integrovaného záchranného systému Kraje 
Vysočina a také civilním osobám, které projevily stateč-
nost při mimořádné situaci. Tradičního slavnostního 
ceremoniálu v Horáckém divadle Jihlava se účastnil také 
prezident České republiky Petr Pavel s manželkou Evou 
Pavlovou.
Pamětní bronzová medaile byla udělena také ředitelce 
Oblastního spolku Českého červeného kříže Havlíčkův 
Brod Iloně Loužecké – za  soustavnou, obětavou a ne-
zištnou práci pro Český červený kříž, za nadstandardní 
aktivitu v době Covidové pandemie a za empatii a dlou-
hodobé osobní nasazení při zajištění humanitární po-
moci válečným uprchlíkům z Ukrajiny.

 Stránku připravila Alena Doležalová

Havlíčkobrodské náměstí hostilo krajskou soutěž hasičů ve vyprošťování zraněných 
V úterý 6. června se na Havlíčkově náměstí konala Krajská soutěž jednotek Hasičského záchranného sboru 
Kraje Vysočina ve vyprošťování zraněných osob z havarovaných vozidel. Své síly poměřilo pět soutěžních 
družstev, mimo soutěž předvedli své dovednosti také členové jednotky sboru dobrovolných hasičů z Přiby-
slavi a drážní hasiči z Havlíčkova Brodu. 
Úkolem soutěžního družstva, které tvořili čtyři příslušníci, bylo rychlé, bezpečné a efektivní vyproštění zra-
něné osoby z havarovaného vozidla a poskytnutí předlékařské první pomoci. Soutěžící jednotlivých družstev 
do poslední chvíle neznali druh dopravní nehody. Připraveno pro ně bylo hned několik modelových situací.
Počínání soutěžících během simulovaného zásahu bedlivě sledovali rozhodčí. Hodnoceny byly tři oblasti – 
taktika provedení zásahu, technika provedení zásahu a poskytnutí předlékařské první pomoci.
Havlíčkobrodští profesionální hasiči si odnesli pomyslnou stříbrnou medaili. Nejlépe hodnoceným druž-
stvem byli hasiči ze Žďáru nad Sázavou a a bronz patří soutěžnímu družstvu ze stanice Jihlava. Čtvrtí skončili 
hasiči z Pelhřimova a páté místo patří hasičům z Třebíče.
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Jak chladí stromy ve vaší obci odhalí bezplatná aplikace
V horkých letních dnech rádi využíváme stínu korun stromů, abychom se 
ukryli před sluncem. Vzrostlé stromy navíc svou listovou plochou vypařují 
velké množství vody, čímž ochlazují okolní prostředí až o několik stupňů. 
Pokud vás zajímá, jaký chladicí efekt mají konkrétní stromy u vás v obci, 
můžete to zjistit například díky bezplatné mobilní aplikaci Tree Check. Ta 
je zdarma dostupná v Google Play či v App Store.
Aplikace po vyfocení pozná, o jaký druh stromu se jedná. Kromě toho po-
skytne údaje, kolik strom v létě odpaří vody, jak moc díky hustotě koruny 
stíní, díky čemuž spočítá jeho ochlazovací funkci na příkladu klimatizací. 
Navštívené stromy je možné doplňovat do mapy, nebo si z nich vytvořit 
vlastní kolekci. V aplikaci pak uživatelé získávají body za přidání nových 
stromů, jejich opakovanou návštěvu nebo jejich zalévání. Po nasbírání ur-
čitého počtu bodů se jim pak za odměnu otevřou příběhy o stromech.
Aplikaci naleznete na www.lifetreecheck.eu/TreeCheckApp.

Nová informační tabule u rybníka Cihlář
Na pomyslné vstupní bráně do rekreační oblasti Vlkovsko, tedy na hrá-
zi rybníka Cihlář, vás přivítá nová informační tabule. Na tabuli shlédne-
te z ptačí perspektivy zahrádkářskou oblast a částečně rekreační oblast 
Vlkovsko. Součástí jsou i čtyři hádanky. Na kostkách pod tabulí můžete 
z písmenek sestavit správnou odpověď. Pod hrází byly opraveny dvě in-
formační tabule a aktualizován naučný text. Dozvíte se, že na kaskádě 
rybníků Cihlářského potoka se objevuje i vydra říční. Informace byly dopl-
něny fotografiemi živočichů, pořízenými Ing. Václavem Hlaváčem.

Jak správně nakládat s prošlými léky a odpadem vzniklým  
při léčení v domácnosti?

Nespotřebované nebo prošlé léky odneste do lékárny do speciální ozna-
čené nádoby nebo předejte přímo lékárníkům. Odpadní léčiva jsou ne-
bezpečným odpadem a jsou likvidována ve spalovně odpadů. Nepatří do 
odpadkového koše ani popelnice, protože se k nim mohou dostat děti 

nebo nepovolané osoby a při uložení na skládce se z nich mohou uvol-
ňovat škodlivé látky. Ani spláchnutí do WC nebo umyvadla není vhodné, 
protože v čistírně odpadních vod se všechny účinné látky z rozpuštěných 
léčiv neodstraní a odtékají spolu s vyčištěnou vodou do řeky Sázavy. 
U použitých injekčních stříkaček s jehlou a jehel z inzulínových per, kte-
ré vznikly po aplikaci léčiv v domácnosti, je za původ-
ce považován lékař nebo zdravotnické zařízení, kteří 
tuto léčbu předepsali. Mají povinnost poučit pacien-
ta o způsobu nakládání s odpadem, jeho bezpečném 
uložení a balení tak, aby nedošlo k ohrožení života 
a zdraví lidí, zvířat nebo poškození životního prostředí. 
Odpad převezme ke konečné likvidaci příslušný lékař 
nebo zdravotnické zařízení. Tento typ zdravotnického 
odpadu nelze v žádném případě vhazovat do popelnice či kontejnerů 
s  tříděným odpadem (skládkování většiny odpadů ze zdravotnictví je 

v ČR zakázáno a při manipulaci s odpadem hrozí 
obsluze poranění). 
Rozbitý skleněný rtuťový teploměr uložte již doma 
do pevné uzavíratelné nádoby, posbírejte do ní pří-
padně i kuličky rtuti a odevzdejte ve sběrných dvo-
rech. Rtuť je jedovatá!
Nefunkční digitální teploměry a tlakoměry patří 
do elektroodpadu. Vhoďte je buď do červených 
kontejnerů na elektroodpad rozmístěných ve měs-
tě, nebo odneste do sběrných 

dvorů. Odtud putují k recyklaci. Nevhazujte je do po-
pelnice, bez využití pak končí zahrnuté na skládce.
Použité baterie z digitálních teploměrů a tlakoměrů 
patří do označených nádob, které najdete v prodej-
nách, lze je vhodit i do červených kontejnerů na elek-
tro rozmístěných po městě, nebo odnést do sběrných 
dvorů, odkud jsou předávány ke zpracování. Vyhozením baterií do popel-
nice přicházíme o druhotné suroviny, zejména kovy. 
 Připravil odbor ŽP
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Od každého trochu

Projekt „Nač má člověk smyslů pět“
V naší třídě SIV. se stávají součástí výuky projekty, které se celoročně pro-
línají vzdělávacími oblastmi. Žákům přinášejí nové vědomosti a dovednos-
ti. V minulosti byl například jeden projekt zaměřen na upcyklaci. V jiném 
projektu jsme se vydali cestou objevování méně známých a zapomenutých 
řemesel. V letošním školním roce se věnujeme projektu s názvem „Nač má 
člověk smyslů pět“. Cílem projektu je podpora smyslového vnímání. Mnozí 
z nás si jen těžko dokáží představit, že bychom se bez našich pěti smyslů – 
zraku, sluchu, čichu, chuti a hmatu obešli. Bohužel vlivem různých příčin 
můžeme o některý ze smyslů přijít. Každý člověk, kterému se toto stane, 
jistě touží žít plnohodnotným životem. 
My jsme se pokusili vcítit se do jeho situace. Žáci se šátkem na očích se na 
malou chvíli stali nevidomými a zkusili zdolat překážkovou dráhu s pomo-
cí vidícího navigátora. Jindy se stali neslyšícími a snažili se domluvit pouze 
znakovou řečí. Zjistili, že to není nic lehkého. Tyto prožitky nás vedly k vý-
robě různých smyslových hraček a pomůcek. Kromě jiného jsme vyráběli 
i hmatové obrázky k českým pohádkám. Určitě poznáte, k jaké pohádce náš 
obrázek náleží. Poznali byste ho i hmatem se zavázanýma očima?
 Martina Kočová a Markéta Viterová
 Základní a Praktická škola U Trojice

Se školou na kole
Žáci ZŠ a MŠ Konečná zažili hezké chvilky při aktivitách v přírodě. Star-
ší žáci z 9. a 8.tříd vyrazili už podruhé do Černé v Pošumaví, kde v termínu 
5. až 9. 6. probíhal cykloturistický kurs. Pod vedením svých učitelů se věnovali 
nejen výletům na kole, ale užili si také plavbu na lodičkách, nejrůznější herní 
a sportovní turnaje i koupání.
Jejich mladší spolužáci z 2.B společně s rodiči vyjeli tentokrát do kempu Apol-
lo u Lednice. V této krásné krajině strávili prodloužený víkend 9. až 11. 6., pro-
jeli na kolech široké okolí a večer nechyběly soutěže či posezení u ohně. Už se 
všichni těšíme na další rok, kdy chceme v těchto aktivitách pokračovat.
 Hana Zajíčková
 ZŠ Konečná

Město Havlíčkův Brod se i tento rok zapojilo  
do osvětových kampaní

Vapování – nosné téma kampaně Den bez tabáku  
na Základní škole V Sadech

Světový den bez tabáku je každoročně vyhlášen na 31. květen. Snaží se 
upoutat pozornost na celosvětovou tabákovou epidemii a na prevenci vy-
stavování se tabákovému kouři, který je zdraví škodlivý.
Rizika spojená s kouřením, ať už aktivním nebo pasivním, byla hlavním té-
matem projektového dne „DEN BEZ TABÁKU“ na Základní škole V Sadech. 
Žáci 4.–9. tříd koncem května s učiteli rozebrali škodlivost kouření a vyvodili 
důsledky pro kuřáka a jeho okolí. „Při vyhledávání podrobných informací 
jsme zjistili, že téměř neexistuje odkaz, který by tuto činnost potlačoval. 
Většina článků mluví o vapování jako o náhradě za kouření, které je na roz-
díl od této činnosti škodlivé, pomáhá při odvykání kouření atd. Studie uvádí, 
že vapování je díky složení téměř nezávadné“ upřesnila učitelka Stanislava 
Zapaľačová. Při dotazování většina žáků neměla vlastní názor, pouze část 
se k tomu vyjádřila – je to lákavé, i když nezdravé, studenti to mají v oblibě. 
Malá skupinka tento druh náhrady kouření rezolutně zavrhla. Po teoretic-
kém a diskuzním úvodu již následovala praktická část, v níž žáci ve skupi-
nách tvořili plakáty ve formě kreslené koláže a textu, někteří se zase roz-
hodli zachytit ve svých dílech s názvem „Smutný kuřák“ především emoční 
stránku tohoto zlozvyku.
„Celá akce se setkala u žáků s pozitivním ohlasem a všichni věříme, že pře-
svědčí alespoň jednoho kuřáka elektronických či běžných cigaret, aby svého 
zlozvyku zanechal“ doplnila Milena Honsová, ředitelka školy. 

Projektový den ke kampani Den zdraví na Základní škole v Sadech 
Den zdraví každoročně připadá na 7. duben a v kalendáři ho možná ani 
neobjevíte. V ten den si svět připomíná založení Světové zdravotnické orga-
nizace WHO. Již tradičně se do kampaně zapojila ZŠ V Sadech. Dospělí i děti 
prvního stupně se do projektu s chutí zapojili. Ve třídách žáci cvičili, malova-
li, lepili, vyprávěli si příběhy ze života, připravovali a ochutnávali zdravá jídla. 
Děti se tématu zdraví a zdravý životní styl věnovaly nejen ve třídách, ale 
mohli jsme je při aktivitě potkat i v parku. Při odpoledním vyučování páťáci 
namalovali v parku svět takový, jak by podle nich měl skutečně vypadat – 
krásný, barevný, plný sluníčka a hlavně zdravý.
 Marie Kudrnová 
 oddělení řízení projektů
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Výzva k podání žádostí o dotaci  
do Programu regenerace městských 

památkových rezervací  
a městských památkových zón ČR  

pro rok 2024

Je určena vlastníkům nemovitostí zapsaných 
v seznamu kulturních památek, nacházejí-
cích se na území Městské památkové zóny 
Havlíčkův Brod.

Jste-li vlastníkem takového památkového 
objektu, můžete získat příspěvek na jeho 
obnovu z dotačního titulu Program rege-
nerace městských památkových rezervací 
a městských památkových zón ČR, který kaž-
doročně vyhlašuje Ministerstvo kultury ČR. 

Na základě pravidel Programu přispívá na 
obnovu památkového objektu žadateli – 
vlastníkovi památky rovněž město Havlíčkův 
Brod. Finanční náročnost obnovy památky, 
u které je nutné je nutné dodržovat techno-
logické postupy stanovené památkáři, se tak 
může výrazně snížit.

Obecné podmínky pro získání podpory: 
O příspěvky je nutné požádat  • 
do 30. 9. 2023
O příspěvky mohou žádat pouze vlastníci • 
(fyzické osoby, právnické osoby, církve) 

na stavební obnovu nebo restaurování 
kulturní památky, zapsané v Ústředním 
seznamu kulturních památek ČR. Příspěv-
ky nemohou být použity na modernizaci 
a jiné úpravy prováděné v zájmu vlastníka 
památky ani na práce investiční povahy 
(zateplení, kanalizace, rozvody vody, půd-
ní vestavby a přístavby objektů). 
Obnova kulturní památky musí být rea-• 
lizována a profinancována v období od 
1. 1. 2024 nejdéle do 30. 11. 2024. 
Výše příspěvku Ministerstva kultury ČR • 
a města Havlíčkův Brod je následující:

Ministerstvo kultury – max. 50 % uzna-• 
telných nákladů
Město Havlíčkův Brod – min. 10 % • 
uznatelných nákladů
Vlastník památky hradí ze svých zdrojů • 
min. 40 % uznatelných nákladů.

Jako přílohu k žádosti je nutné doložit: 
Kopii • závazného stanoviska k provede-
ní prací, na které je žádán příspěvek, 
vydaného podle § 14 odst. 1 zákona 
č. 20/1987 Sb., o státní památkové péči; 
Kopii • stavebního povolení nebo jiného 
správního aktu stavebního úřadu, pokud 
jej zákon č. 183/2006 Sb. vyžaduje; 
Kopii • cenové nabídky se specifikací druhu 
a rozsahu prací, na něž má být podle 
žádosti příspěvek poskytnut.

Pokud uvažujete o obnově památkového ob-
jektu, jehož jste vlastníkem, přijďte se infor-
movat o možnosti podání žádosti o zařazení 

obnovy památky do Programu regenerace 
MPR a MPZ na rok 2024. 

Poradíme a pomůžeme vám na 
MÚ V Rámech 1855 Ing. Jana Deveci 
jdeveci@muhb.cz tel. 735 744 200

Czech POINT
na Městském úřadě v Havlíčkově Brodě  

V Rámech 1855, přízemí, recepce 
Po a St 7.00–17.00 h. • Út a Čt 7.00–15.00 h. 

Pá 7.00–14.00 h.
Pražská 2954, 1. patro, ohlašovna evidence 

obyvatel: Po a St 8.00–17.00 h. • Út a Čt 9.00–
15.00 h. • Pá 9.00–14.00 h.

Více informací na www.muhb.cz

Havlíčkobrodské listy jsou od začátku měsíce 
k dispozici na www.muhb.cz, Městském 

informačním centru a recepci MÚ V Rámech

Radniční okénko na kabelovce
Premiéra: každou středu ve 20.00 h.  

Reprízy: denně v 8.00, 10.00, 12.00, 14.00, 16.00, 
18.00, 20.00 a 22.00 h.

K dispozici na DVD v Krajské knihovně Vysočiny, 
www.muhb.cz a www.hbin.cz

ÚŘAD ONLINE
Přes Úřad online je možné na www.muhb.cz využít:

Elektronickou podatelnu 
Formuláře ke stažení 

 Klikací rozpočet města 
 Rezervace termínu svatby 

Rezervace prostor na Staré radnici 
SMS Infokanál 

Elektronické podání vůči živnostenskému úřadu 
z počítače podnikatele 

Zjištění vyhotovení řidičského průkazu 
Připravené občanské průkazy a pasy k vyzvednutí 

 Dálkové objednání a zjištění stavu front na MÚ HB

INFORMACE  
pro občany, podnikatele, turisty  

najdete na www.muhb.cz

Zelená linka Technických služeb
Telefon 800 183 549

Na této lince můžete bezplatně hlásit závady týka-
jící se údržby města (osvětlení, údržba komunikací 
a chodníků, veřejné zeleně) i veškeré připomínky 
k práci Technických služeb (svoz odpadů apod.)

Inzerujte  
v Havlíčkobrodských listech

Havlíčkobrodské listy  
měsíčník radnice ZDARMA do domovní schránky  

Počet výtisků: 11 300 • Pokrytí: město Havlíčkův Brod 
Provedení: barevné, 24 stran 

Distributor: Česká distribuční, a.s. 
Číslo vychází první pracovní den měsíce.

Rozměr (šířka x výška)  Cena vč. DPH 21 % 
1 stránka (šířka 200 x výška 266 mm)  7 700 Kč 
1/2 stránky (200 x 131,5 mm)  3 900 Kč 
1/4 stránky (98,5 x 131,5 mm)  1 700 Kč 
1/8 stránky (98,5 x 64,25 mm)  800 Kč 
zvýraznění (47,75 mm x dle potřeby) 50 Kč 
řádková inzerce (znak)  1,50 Kč

Formát inzerátů: PDF (text převedený do křivek), JPG, 
TIF • Tiskové rozlišení: 300 dpi • Barvy: CMYK • Bez 

spadávek a ořezových značek 
Přijímáme inzeráty v PDF, JPG, TIF nebo řádkovou 

inzerci.
Příjem inzerce na následující měsíc do 10. v měsíci. 
Platba hotově při podání inzerátu nebo na fakturu. 

Objednávku i příjem inzerátu je možné přijmout 
elektronicky.

Kontakt a podrobné informace  
Turistické informační centrum Havlíčkův Brod,  

tel. 569 497 353 a 357 nebo 723 444 778 
e-mail: hblisty@muhb.cz, adolezalova@muhb.cz

Za chyby v inzerci je zodpovědný inzerent.

Co, kdy, kde

Šipka, Havlíčkovo nám., obnova fasády,  
Program regenerace MPZ 2022
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Juniorští Hroši vyhráli základní část
Havlíčkobrodští softbalisté si na severu Čech připsali 
další čtyři výhry a už před posledním kolem měli jistotu 
postupu do play off z prvního místa. Jak v Chomutově 
(7:0 a 14:1), tak v Mostu (2:20 a 0:13) vysoko zvítězili. 
Po uzávěrce tohoto čísla ještě v Hippos aréně přivítali 
kadetskou reprezentaci ČR.
Dařilo se i Hrošíkům v kategorii do 11 let, kteří se v do-
mácím prostředí probojovali až do finále, ve kterém 
těsně podlehli Ledenicím 5:6. Kadetky na Poháru ČSA 
vybojovaly v konkurenci 18 družstev 13. místo.

Úspěšné atletické jaro v plném proudu
V průběhu jara se naplno rozběhly atletické soutěže, 
na kterých sbírali úspěchy i atleti brodské Jiskry. Z Mi-
strovství ČR Masters v krosu přivezla titul a zlatou me-
daili v kategorii W45–49 běžkyně Věra Sochorová. Spolu 
s veteránským týmem Jiskry (z běžecké skupiny trenéra 
a mistra světa v krosu Jirky Brychty) si navíc skvěle vede 
i v dosavadním průběhu běžeckého poháru Běžec Vyso-
činy. Od května pak z oválů Vysočiny vozí skvělé výsled-
ky i mladí atleti. O největší překvapení se zatím postaral 
Vojtěch Trachtulec, který na Mistrovství kraje v devíti-
boji získal bronz. Těsně za medailovými pozicemi se na 
4. a  5. místě umístily sedmibojařky Barbora Moravcová 
a Kateřina Moravcová.
Na mezikrajovém Mistrovství krajů Jihočeského a Vyso-
čina získala stříbrnou medaili za výkon 494 cm ve skoku 
dalekém dorostenka Karolína Michelfeitová. V junior-
kách zářila loňská nejlepší atletka Jiskry Kateřina Doucho-
vá, která zvítězila v hodu oštěpem a výkonem 40,95 m 
se zařadila na průběžné osmé místo v českých tabulkách 
(na 26. pozici je druhá oštěpařka Jiskry Eliška Ešnerová). 
Kateřina si odvezla i stříbro ve skoku vysokém. Brodští 
vrhači David Podoba a Ladislav Jelínek v dorostenecké 
kategorii posbírali hned pět nepopulárních „brambo-
rových“ medailí za čtvrtá místa v oštěpu (David), disku 
a kouli (oba).
Skvěle si vedou i mladší žáci v Krajském poháru družstev, 
kteří drží třetí příčku, ve 2. kole na domácím stadionu 
dokonce chlapci zaběhli ve štafetě 4×60 m nový oddí-
lový rekord 34,38 s, který patří do první třicítky v celé 
republice. 
Dominanci předvádí nejmladší kategorie přípravek – mi-
nipřípravka družstva dívek zatím suverénně vede západ-
ní část Ligy Vysočiny, na druhém a třetím místě se drží 
i týmy chlapců jak v minipřípravkách, tak přípravkách.
O zápis do historie se postarali už zmínění vícebojaři Jis-
kry účastí v individuálním závodě ve skoku o tyči – Voj-
těch Trachtulec ve 3. kole KPD v Jihlavě zvítězil v novém 
oddílovém žákovském rekordu 241 cm, Kateřina Mo-
ravcová je pak vůbec první zástupkyní něžného pohlaví 
z oddílu TJ Jiskra Havlíčkův Brod, která se v tyčkařském 
sektoru představila – a to hned „stříbrně“.

Charitativní sportovní kemp  
S dětmi pro děti vynesl 20 000 Kč

ZŠ V Sadech ve spolupráci s TJ Jiskra Havlíčkův Brod uspo-
řádali v závěru května charitativní sportovní kemp. Po 
loňském volejbalovém kempu pozvání tentokrát přijaly 
házenkářky Slavie Praha, čerstvé mistryně ČR. V úvodu 
dne děti spolu se slávistkami absolvovaly první trénink 

pod dohledem profesionální trenérky. Po obědě hráčky 
navštívily dětské oddělení havlíčkobrodské nemocnice, 
které jim představila primářka Magdalena Chvílová We-
berová. Hráčky předaly dětem dárky a popřály jim brzké 
uzdravení. Po krátké procházce po městě se odpoledne 
všichni sešli na dalším tréninku. Po jeho skončení děti 
besedovaly s hráčkami a zástupci klubu. 
Vyvrcholením sportovního kempu bylo exhibičním utká-
ním, ve kterém se utkaly dva týmy složené z hráček Slavie 
Praha, žáků ZŠ V Sadech a TJ Jiskra Havlíčkův Brod. V prv-
ním poločase nastoupili ti nejmenší žáci, v druhém pak 
jejich starší kamarádi. Všichni k zápasu přistoupili velmi 
zodpovědně, i ti nejmenší se poctivě vraceli do obrany; 
samy slávistky byly překvapené, že musí zabrat na plné 
obrátky. V přestávce proběhly dovednostní soutěže 
a dražba dresu havlíčkobrodské rodačky a reprezentant-
ky Lucie Satrapové, která byla zápasu osobně přítomna. 
Děti se také mohly vyfotografovat s mistrovským pohá-
rem, který čerstvé mistryně republiky s sebou přivezly. 
Konečné skóre zápasu podstatné není (družstvo v se-
šívaných dresech zvítězilo nad družstvem ve žlutých 
dresech 41:37). Důležitější bylo vědomí sounáležitosti 
a kamarádství, které kemp spolu s výtěžkem z dražby 
dresu a dobrovolného vstupného pro dětské oddělení 
havlíčkobrodské nemocnice přinesl. Vybraná částka se 
nakonec vyšplhala na 20 000 Kč. 

BM Fitness veze čtyři medaile  
z evropského šampionátu

Havlíčkobrodský aerobicový klub BM Fitness zanechal 
svou stopu na červnovém Mistrovství Evropy v Praze. 
Ani jeden ze čtyř týmů nevyšel medailově na prázdno 
a domů si přivezl dvě zlaté a dvě bronzové medaile.
V kategorii kadetů měl Brod hned dvojí zastoupení. Starší 
tým neměl konkurenci a získal titul Mistr Evropy. Druhý 
tým mladších dívek, pro které to byl první mezinárodní 
závod, získal bronzové medaile za třetí místo.
I v juniorské kategorii to pro Brod cinklo. Reprezentantky 
z BM Fitness díky bezchybným výkonům zvládly v nabité 
konkurenci vybojovat třetí místo. 
Nejcennějším triumfem celého klubu bylo vítězství v se-
niorské kategorii. Úspěch v podobě zlatých medailí je 
výsledkem tvrdé práce nejen závodnic, ale také jejich 
trenérek.
Klub BM Fitness si z Mistrovství Evropy odnáší nejen 
medaile, ale i povzbuzení a motivaci pro další tréninky. 
Po zasloužené letní pauze se totiž na podzim zúčastní 
Mistrovství České republiky a vrcholu sezóny v podobě 
Mistrovství světa. 

Brodští fotbalisté v závěru sezóny bez výhry
Závěr divizní soutěže fotbalistům havlíčkobrodského 
Slovanu vůbec nevyšel. Poslední výhru zaznamenali na 
konci dubna, od té doby si připsali pouhé dva body za re-
mízu s brněnským STARTem a ve Ždírci nad Doubravou. 
V konečné tabulce se tak Slovan se ziskem sedmnácti 
bodů propadl na předposlední třináctou příčku.

Zápasníci zářili v zahraničí
V závěru května se v chorvatské Poreči konaly dva me-
zinárodní turnaje. Na turnaji mládeže WRESTLING FES-
TIVAL 2023 zvítězil v hmotnosti do 75 kg Václav Satrapa, 
který tak zvládl svou prověrku před červencovým ME 

U15. Na mezinárodním juniorském turnaji U20 ADRIA-
TIC TROPHY 2023 se představili Jiří Kořán do 72 kg a Mi-
chal Zelenka do 77 kg. Druhý jmenovaný svou kategorii 
vyhrál, když ve finále porazil Ukrajince Tsybaneva. Artur 
Sarkisjan se z důvodu zranění ramene akce nezúčastnil 
a rovněž se pro něho rozplynula i účast i na ME.
Na začátku června se pak v polské Ratiboři uskutečnil 
mezinárodní turnaj v zápase řecko-římském. Havlíč-
kobrodská výprava pod trenérským vedením Tomáše 
Šimka a Radka Satrapy se v mezinárodní konkurenci 
neztratila a vybojovala 4 zlaté, 2 stříbrné a 4 bronzové 
medaile. 
V rumunském Temešváru se druhý červnový týden usku-
tečnilo soustředění juniorské reprezentace. Z Broďáků se 
této akce účastní do 77 kg Michal Zelenka, který v závěru 
června bojoval na Mistrovství Evropy U20 ve Španělsku. 
Václav Satrapa, který se zúčastnil na začátku července 
Mistrovství Evropy U15 v Maďarsku (oba šampionáty 
proběhly po uzávěrce tohoto vydání).

Volejbalistky Jiskry slaví dvě prvenství
Na konci května se v Novém Veselí konal turnaj mladších 
žákyň o Zlatý pohár. Brodským mladým volejbalistkám 
se podařilo probojovat až do finále, ve kterém zvítězily 
v tiebreaku. Po vítězství v krajském přeboru mladších žá-
kyň tak děvčata získala i prvenství v závěrečném turnaji.
Po pomalejším rozjezdu v základní skupině, kde Broďač-
ky remizovaly s Novým Veselím „B“ 1:1, se rozehrály 
a už nezaváhaly. Po výhrách nad Bedřichovem „B“ a Slá-
vií Praha (oba zápasy 2:0) postoupily do osmifinále, kde 
porazily Pečky 2:1. 
V semifinále přehrál Brod Bedřichov „A“ 2:0 a ve finále 
narazil na SŠK Demlova. V prvním setu soupeřky zasko-
čily brodské hráčky svou bojovností a dobrým servisem, 
ve druhém setu ale vyrovnaly a v tiebreaku už jasně zví-
tězily a zaslouženě tak vyhrály celý turnaj.

Jiskra oceňovala nejlepší sportovce  
za rok 2022

Tělovýchovná jednota Jiskra Havlíčkův Brod tradičně 
oceňovala nejlepší sportovce za uplynulý rok. Na slav-
nostním večeru byly jmenovány úspěchy jednotlivých 
oddílů a vyhlášeni nejlepší sportovci, trenéři i družstva. 
Oceněni byli i čestní členové a osobnosti TJ, které v le-
tošním roce slaví své životní jubileum.
Nejlepší sportovci jednotlivých oddílů:
Atletika – Kateřina Douchová. Házená – Tomáš Novot-
ný. Kanoistika – Michal Černý. Karate – Eliška Marešová. 
Moderní gymnastika – Aneta Lacinová. Orientační běh – 
Lucie Zdobinská. Softbal – Jan Hlaváč. Stolní tenis – Ma-
rek Štrobl. Šachy – Patrik Kocman. Šerm – Anna Šimko-
vá. Volejbal – Anna Kalinová. Zápas – Michal Zelenka.
Nejlepší kolektiv: 
Družstvo žen – oddíl basketbalu. Mladší dorostenky – 
oddíl házené. Kadetky – oddíl volejbalu. Junioři – oddíl 
softbalu. 
Nejlepší trenér:
Eliška Rasochová – házená. Pavel Duben – basketbal. 
Dušan Šnelly – softball. Zdeněk Polívka – stolní tenis. 
Petr Pátek – volejbal. Tomáš Šimek – zápas.

 Stránku připravil Ondřej Rázl
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Slovo zastupitele
V červnu jsme předložili radě města zprávu 
o hospodaření Městského divadla a kina Ostrov 
za rok 2022, za jehož provoz odpovídám. Po co-
vidových letech se loňský rok vrátil do běžných 
kolejí, byť rozjezd byl ještě pomalý a lidé se vra-
celi ke kultuře postupně.
Kino odehrálo 393 představení, které shlédlo 
20 459 diváků; je to dvojnásobný počet, než 
v předchozích letech. Nejvíce diváků přišlo na 
dva české filmy: Tajemství staré bambitky 2 
(2 349) a Vyšehrad: Fylm (1 414), které porazi-
ly i hity jako Top Gun: Maverick (479) a Avatar: 
The Way of Water (706). Potvrdily tak, že největší 
ohlas mají pohádky a české komedie. 
U divadel byl propad zájmu citelnější a návrat po-
zvolnější. Loni zjara jsme pořádali pouze 3 diva-
delní představení, na podzim již 5. Zahájení pod-
zimní divadelní sezóny předcházelo slavnostní 
otevření rekonstruovaných toalet pro veřejnost. 
Dle projektu architekta Davida Hromady ji reali-
zovaly brodské firmy Termgas a Stavointerier. Re-
konstrukce proběhla bez přerušení provozu. Stih-
la se i oprava a nátěr čelní fasády budovy.
Na podzim se obnovil zájem o divadelní vstupen-
ky a představení bývají vyprodaná, což je velmi 
pozitivní.
Dle účetní závěrky dosáhly loni náklady 
7,44 mil. Kč, vlastní výnosy z prodeje vstupenek 
a pronájmu sálu 5,0 mil. Kč; schodek z velké části 
kryla vyrovnávací platba z rozpočtu města.

Před námi je „okurková“ sezóna, promítat bu-
deme za budovou v „Kině pod hvězdami“, vždy 
v pátek a v sobotu; při nepříznivém počasí 
v sále, kde promítáme též premiérové filmy ve 
speciálním kino formátu.
V rámci městského projektu „Obec přátelská ro-
dině a seniorům“ připravujeme „Pohádková od-
poledne“ s filmem a programem pro děti; nej-
bližší budou v úterý 18. 7. „Hrátky se zvířátky“.
Oblibu si postupně získal Biograf SEN aneb pro-
mítání nejen pro seniory, kde uvádíme jednou 
měsíčně filmy za snížené vstupné. Ve spolupráci 
s TIC se podílíme na tvorbě kulturního kalendá-
ře, který nacházíte zde na zadní obálce. Provo-
zujeme také klášterní kostel sv. Rodiny – vzácný 
barokní prostor slouží ke slavnostním akcím, 
koncertům i svatbám. Opět budeme pořádat 
vánoční trhy na náměstí od 14. do 23. prosince. 
Připravujeme další etapy rekonstrukce, do kon-
ce roku chceme stihnout přesun denní poklad-
ny do přízemí. Následovat by měl bezbariérový 
vstup a výtah, úpravy hlavního vstupu a předsá-
lí, divadelního baru, hereckých šaten a zázemí. 
Součástí úprav bude i celkové zateplení budovy, 
výměna oken a přední prosklené stěny. Směřu-
jeme k tomu, aby se postupnými kroky stav této 
městské kulturní instituce i nadále zlepšoval. 
   
 Tomáš Hermann
 Společně pro Brod

Pozor na podvodníky vydávající se za zástupce  
telefonních společností

Podvodníci vymýšlejí stále nové způsoby, jak připravit ostatní o jejich 
peníze. Je tak nutné mít se na pozoru a být velmi obezřetný, zejména 
při komunikaci s lidmi, jejichž totožnost si nemůžeme osobně ověřit. 
V současné době se začaly objevovat případy, ve kterých se pachatel 
vydává za operátora/zástupce telefonních společností s tím, že je nut-
né vyměnit zastaralou SIM kartu. Volající může být muž i žena, dokáže 
být velmi přesvědčivý a působí sebejistě. Argumentuje zabezpečením 
telefonu, jeho cílem je ale vylákat zaslané číselné kódy. Podvodník si 
pak zřídí e-SIM kartu, získá vládu nad telefonním číslem a přístup do 
aplikací. Následně se snaží dostat k finančním prostředkům majitele 
telefonu, rychle odčerpat peníze, případně si ještě na účtu podvede-
ného sjednat úvěr. Naopak majiteli přestane telefon fungovat a ztra-
tí kontrolu nad telefonním číslem, včetně s ním svázanými službami 
a aplikacemi.
Zkušenosti s tímto typem podvodu má již muž z Jihlavska, který se stal 
cílem pachatele na začátku května. Muž přijal hovor, volající se mu 
představil jako operátor telefonní společnosti a informoval ho o nut-
nosti převedení zastaralé SIM karty na novou e-SIM kartu. Muž poté 
přijal zprávu a číselný kód volajícímu nadiktoval. Následovalo zaslání 
dalších kódů, které nic netušící muž opět předal. Podvodník si násled-
ně vytvořil novou e-SIM kartu, získal vládu nad daným telefonním čís-
lem a přístup do aplikací. Přihlásil se do účtu, kde má muž uložené 
virtuální karty a v několika výběrech vybral finanční hotovost v celko-
vé výši 150 tis. Kč. Muži telefon přestal fungovat a následně zjistil, že 
se stal obětí podvodníka. Případ policisté prověřují pro podezření ze 
spáchání trestných činů krádeže, neoprávněného opatření, padělání 
a pozměnění platebního prostředku a dále neoprávněného přístupu 
k počítačovému systému a neoprávněného zásahu do počítačového 
systému nebo nosiče informací. 
Pachatelé při hovorech rádi využívají dobu, kdy předpokládají, že jsou 
lidé zaneprázdněni a nemají tak dostatek času na důkladné vyhodno-
cení nastalé situace. Pozor tak dávejte zejména na nenadálé hovory 
například v době oběda či večerních hodinách. Nenechte se přesvěd-
čit o nutnosti jednat hned, bez důkladného promyšlení. E-SIM karty 
existují, mají podobu vestavěného čipu, který se umísťuje napevno do 
základní desky telefonu (případně tabletu či chytrých hodinek). Zna-
mená to, že ani nelze aktivovat službu na dálku u mobilních telefonů, 
které tuto kartu nemají. 

Myslete také na to, že majitel telefonního čísla si o zřízení e-SIM karty 
žádá v případě zájmu sám, nikoli aktivní nabídkou „operátora“. 

Jak se podvodníkům bránit?
Při nevyžádaném hovoru od neznámých lidí (ať už se představí • 
jakkoli) nejednejte zbrkle, dejte si vždy čas vše promyslet a neroz-
hodujte se pod nátlakem.
 V případě pochybností si sami vyhledejte číslo dané společnosti, • 
zavolejte a vše si ověřte. Nikdy nevyužívejte zpětné volání. 
 Nepředávejte cizí osobě ověřovací číselné kódy, které jsou vám na • 
telefon zaslány.
 Mějte také na mysli, že telefonní číslo, které se vám na telefonu • 
zobrazí, může být podvržené.

 Martin Hron
 Krajské ředitelství policie kraje Vysočina

Pro naše bezpečí



12 Havlíčkobrodské listy

Od každého trochu
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Od každého trochu

 

 

- Jste osoba se zdravotním omezením či senior? 
- Potřebujete pomoc ve vlastní domácnosti? 
- Chcete žít doma, ale již nezvládáte vše jako dříve? 

PEČOVATELSKÁ SLUŽBA 

VOLEJTE: 

724 291 175 
 

Právě pro Vás je tu 
naše pečovatelská 

služba. 

Inzerce
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Společenská rubrika, křížovka

Brodská miminka narozená  
od 21. 5. do 9. 6. 2023

• 21. 5. Beránek Štěpán • 30. 5. Palátková Linda  
• 31. 5. Ranecká Rozárka • 1. 6. Linek Vilém • 2. 6. 
Mach Sebastien, Panská Natálie • 6. 6. Jindrová Denisa 
• 9. 6. Kozák Šimon

Sňatky konané v květnu 2023
(snoubenci, kteří dali souhlas se zveřejněním)

5. 5. 2023
Sláma Jan, Horní Krupá – Čížková Šárka, Číhošť
6. 5. 2023
Lang Jiří, Šlapanov – Půlpánová Daniela, Šlapanov
12. 5. 2023
Davydenko Jevhen (UA) – Palkivska Ilona (UA)
13. 5. 2023
Cjuckovyč Vasyl (UA) – Dupyn Olha (UA)
Jakoubek Milan, Dobronín – Doležalová Lucie, Dobronín
19. 5. 2023
Kornilov Artem (UA) – Berdyševa Nadija (UA)
Adamuška Jakub, Všeradov – Matoušková Kateřina, Lípa
20. 5. 2023
Střecha Vojtěch, Praha 5 – Polachová Kateřina, Praha 5
Kovačka Lukáš, Ždírec n.D. – Kováčová Barbora (SK)
Paleček Jan, HB – Šoupalová Monika, HB
Janovský Petr, Jihlava – Tůmová Petra, Jihlava
27. 5. 2023
Křípal Lukáš,HB – Topičová Markéta, HB
Liška Pavel, Hurtova Lhota – Solodkina Nadija Irpiňyriv-
na (UA)

Baryšnik Oleksandr (UA) – Bajborodova Anastasija (UA)
Celkem se konalo 14 svateb.

ZENO GIACOMUZZI
* 20. 4. 1932   † 16. 5. 2023

V našem partnerském městě Brixen v Jižním Ty-
rolsku se dne 24. 5. 2023 rozloučili s bývalým sta-
rostou ZENO GIACOMUZZI, který stál v čele města 
v letech 1969 až 1988. Byl velmi oblíbený nejen 
jako starosta města, ale i jako významná osobnost 
v rámci celého regionu Trentino – Jižní Tyrolsko. 
Vážím si ho jako člověka, který byl otevřený všem 
diskuzím, pozitivním vzorem pro nastupující nové 

generace. Při návštěvách Brixenu havlíčkobrod-
ských delegací se hlásil vždy velmi přátelsky ke kaž-
dému a vřele nás vítal, nezapomněl připomenout 
Karla Havlíčka Borovského a jeho pobyt v Brixenu. 
Byl nejenom čestným občanem města, ale i celého 
regionu Trentino-Südtirol, čest jeho památce.
 Jana Fischerová, předsedkyně výboru 
 pro kulturu, cestovní ruch a média

Dne 9. června nás náhle navždy opustil dlouhole-
tý vedoucí střediska odpadů Technických služeb 
Havlíčkův Brod Kamil Tesárek. Svojí práci dělal 
profesionálně a kvalitně. V technických službách 
pracoval od roku 2013. Čest jeho památce!

Arabské přísloví: „Loď se dvěma kapitány...“. Dokončení v tajence.

Správné znění tajenky z čísla 6/2023: Mezi mnoha psy zajíc umře.
Správnou odpověď ze 39 došlých vylosoval starosta Zbyněk Stejskal.
Výherkyní se stává Soňa Michálková.
Znění tajenky posílejte na e-mail hblisty@muhb.cz, nebo odevzdejte do 13. dne v měsíci do boxu Havlíčkobrodské listy na podatelně MěÚ, Havlíčkovo nám. 57, 580 61 Havlíč-
kův Brod. Výherce z minulého čísla vždy zveřejňujeme v HB listech. Pro vylosovaného výherce je připravena drobná odměna k vyzvednutí na Turistickém informačním centru, 
Havlíčkovo nám. 57 v pracovních dnech v 9–17 hodin. 
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Inzerce

Oznámení mimo inzerci
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